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BRMG.0012.102.2017/KSiB 
 

PROTOKÓŁ NR 60–15/2017 
 
Z posiedzenia Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się w 
dniu 9 października 2017 roku, a rozpoczęło się o godz. 16:00, w Sali Herbowej 
nr 208 w Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Wspólne posiedzenie z: 
Komisją Polityki Gospodarczej i Morskiej, 
Komisją Kultury i Turystyki. 
 

Na stan 7 (siedmiu) członków Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, w 
posiedzeniu uczestniczyło 7 (siedem) osób, czyli było quorum do podejmowania 
prawomocnych decyzji. 
Lista obecności członków Komisji stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
 

Na stan siedmiu (7) członków Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej Rady Miasta 
Gdańska w posiedzeniu uczestniczyło pięć osób (5), czyli było quorum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 
Nieobecni: radna Anna Kołakowska, radny Grzegorz Strzelczyk. 
Lista obecności członków Komisji stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  
 

Na stan siedmiu (7) członków Komisji Kultury i Turystyki Rady Miasta Gdańska w 
posiedzeniu uczestniczyło sześć osób (6), czyli było quorum do podejmowania 
prawomocnych decyzji. 
Nieobecny: radny Piotr Czauderna. 
Lista obecności członków Komisji stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 

Lista obecności pozostałych uczestników posiedzenia stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 

Posiedzeniu Komisji Strategii i Budżetu RMG przewodniczył Przewodniczący – Piotr 
Borawski, który po stwierdzeniu kworum, otworzył 60 posiedzenie Komisji, powitał 
zebranych i poinformował, że porządek obrad został drogą elektroniczną wysłany 
do radnych w terminie regulaminowym.  
 

1. Program operacyjny INNOWACYJNOŚĆ I PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ w ramach 
Strategii Gdańsk 2030+ . 

Przedstawiają: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Program operacyjny ATRAKCYJNOŚĆ INWESTYCYJNA w ramach Strategii 
Gdańsk 2030+. 

Przedstawiają: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Program operacyjny KULTURA I CZAS WOLNY w ramach Strategii 
Gdańsk 2030+. 

Przedstawiają: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Następnie przewodniczący Piotr Borawski, wobec braku uwag do przedstawionego 
porządku posiedzenia, poddał jego przyjęcie pod głosowanie. 
 

Komisja porządek przyjęła i przegłosowała jednogłośnie - 6 głosami za. 
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Porządek posiedzenia stanowi załącznik nr 5 do protokołu.   
 

Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej 
Radny Piotr Dzik – Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej RMG, 
otworzył 40 posiedzenie Komisji, stwierdził kworum, a następnie zaproponował 
przyjęcie porządku posiedzenia przez członków Komisji. Uwag nie było.  
Porządek posiedzenia został przyjęty przez Komisję jednogłośnie – 4 głosami „za”.  
 

Komisja Kultury i Turystyki 
Radny Marek Bumblis – Przewodniczący Komisji Kultury i Turystyki RMG, otworzył 
posiedzenie Komisji, stwierdził kworum, a następnie zaproponował przyjęcie 
porządku posiedzenia przez członków Komisji. Uwag nie było.  
Porządek posiedzenia został przyjęty przez Komisję jednogłośnie – 5 głosami „za”.   
 

W związku z tym, że Komisja Strategii i Budżetu RMG jest komisją wiodącą 
obradom wspólnego posiedzenia komisji przewodniczył radny Piotr Borawski – 
Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG. 
 

PUNKT – 1 
 

Program operacyjny INNOWACYJNOŚĆ I PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ w ramach Strategii 
Gdańsk 2030+ . 
 

Prezentacja programów operacyjnych omawianych w punktach 1, 2, 3 stanowi 
załącznik nr 6 do protokołu. 
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Rozpoczniemy od programu operacyjnego Innowacyjność i Przedsiębiorczość. 
Rozpocznie, jak rozumiem Pani Prezydent. Bardzo proszę. 
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Szanowni Państwo. Wysokie Komisje. Panowie Przewodniczący. 
Głównym spikerem będzie Pani Dyrektor Drozd-Wiśniewska, która jak Państwo 
wiecie odpowiada za całość programów operacyjnych. Po kolei będziemy omawiać 
Innowacyjność i Przedsiębiorczość, tutaj będzie omawiała Pani Magdalena Kreft. 
Atrakcyjność Inwestycyjna Pan Alan Aleksandrowicz, a Kultura i Czas Wolny Pani 
Barbara Frydrych. Natomiast to, co chciałam powiedzieć, jako taki ogólny wstęp, 
to na pewno dla nas programy operacyjne są takim szkieletem, według którego 
staramy się pracować razem. Myślę, że tak jak nad nimi pracowaliśmy dwa, trzy 
lata temu nad strategią, później nad programami operacyjnymi, to są one dla nas 
takim szkieletem, według których staramy się budować zarówno bazę priorytetów 
inwestycyjnych, nasze programy, strategie w różnych funkcjach działania miasta. I 
myślę, że to jest dla nas bardzo ważne, bo także dzisiaj różne miasta chcą z nas 
brać przykład. To znaczy chcą na bazie naszej strategii, tego jak do niej 
dochodziliśmy i programów operacyjnych także od nas się uczyć. I myślę, że 
możemy być z tego dumni, no, bo wypracowywaliśmy to razem, państwo radni, 
strona urzędnicza, ale także pamiętajmy, że była to szeroka partycypacja 
społeczna, i myślę, że to jest bardzo ważne. Oddam głos Pani Dyrektor Drozd-
Wiśniewskiej. Większość materiałów, właściwie wszystkie otrzymali Państwo drogą 
e mailową. Gdybyście Państwo chcieli cokolwiek otrzymać „w papierze”, to też 
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oczywiście jest to możliwe. Natomiast stawiamy na ekologie, i myślę, że przede 
wszystkim taki dokument, który Pani Dyrektor Drozd-Wiśniewska przygotowała, 
czyli taki Gdańsk w liczbach, krótko mówiąc, jest takim dokumentem, który może 
naprawdę być nam bardzo potrzebny w dyskusjach na co dzień z mieszkańcami, 
naszymi partnerami, bo to są twarde dane, które dużo mówią o naszym mieście. 
Oddaję głos Pani Dyrektor Drozd Wiśniewskiej. 
 

Pani Katarzyna Drozd-Wiśniewska, Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki 
Gospodarczej  
Panowie Przewodniczący, Wysokie Komisje, Pani Prezydent. 
Tutaj od razu chciałabym nawiązać do tych materiałów, które przekazaliśmy. 
Przesłaliśmy trzy raporty dotyczące wdrażania konkretnych programów 
operacyjnych. Dwóch poświęconych przedsiębiorczości i jeden program związany z 
kulturą i czasem wolnym. Dodatkowo otrzymaliście Państwo taki materiał: Trendy 
społeczno-gospodarcze miasta Gdańska, gdzie tutaj staraliśmy się w tym materiale 
podsumować, pokazać ostatnie dziesięciolecie w różnych obszarach, dziedzinach 
życia miasta. Także gdyby Państwo byli zainteresowani też bardziej szczegółowymi 
danymi, to zapraszam do kontaktu.  
 

Dzisiaj chcielibyśmy omówić trzy z dziewięciu programów operacyjnych, dzięki 
którym wdrażamy założenia Strategii Rozwoju Miasta Gdańska 2030 Plus. Te 
programy, tak jak wspomnieliśmy tj. w tym tygodniu omawiamy trzy, w kolejnych 
tygodniach będziemy omawiali następne. Myślę, że to, co jest ważne, i to, co 
warto podkreślić, to, że nastąpiło w tym procesie wdrażania bardzo duże 
zacieśnienie współpracy pomiędzy koordynatorami poszczególnych programów 
operacyjnych w ciągu tego już półtora roku od momentu uchwalenia programów. 
Mieliśmy szereg spotkań, takich pomiędzy koordynatorami programów 
operacyjnych, gdzie pochylaliśmy się nad konkretnymi zagadnieniami o charakterze 
interdyscyplinarnym, m.in. studium, ale też programy rewitalizacji czy kwestie 
związane z infrastrukturą społeczną. To, co jest też bardzo istotne, to, że 
koordynatorzy powołali takie zespoły i pracują w zespołach operacyjnych. Są tam 
konkretne osoby wyznaczone do realizacji zaprogramowanych działań i zadań.   
 

I jeszcze króciutko wracając do roku 2014, we wrześniu Rada Miasta Gdańska 
uchwaliła właśnie strategię. Następnie w 2015 roku opracowaliśmy i tutaj również z 
Państwem, z radnymi nad programami operacyjnymi. Były też spotkania z 
mieszkańcami. W efekcie tych wszystkich spotkań i konsultacji społecznych w 2015 
roku w grudniu został uchwalony dokument „Programy operacyjne”. W 
międzyczasie w 2016 roku przeprowadziliśmy m. in. badanie, jakości życia w 
Gdańsku. Jest to badanie, które już od kilku lat realizujemy w Gdańsku, ponieważ 
ewaluacja programów operacyjnych opiera się nie tylko na wskaźnikach, takich 
statystycznych, sprawozdawczych, ale również przy opiniach mieszkańców także 
jest to dla nas bardzo ważne. Tutaj, jako też jedno, praktycznie pierwsze miasto w 
Polsce na szeroką skalę takie badanie przeprowadziliśmy w obszarze edukacji, 
wśród uczniów, rodziców i nauczycieli. Tak, że myślę, że o tym więcej powiemy za 
tydzień. 30 marca 2017 roku nastąpiło uchwalenie Bazy Priorytetów 
Inwestycyjnych. Tutaj też była istotna rola koordynatorów, ponieważ oni te 
priorytety ustalali i z nimi były konsultowane, i oczywiście szereg programów 
uchwalonych, czy ustalonych w perspektywie, czy na bieżący rok, czy w 
perspektywie do 2023 roku, np. program mieszkalnictwa społecznego, czy program 
rozwiązywania problemów społecznych. Także tutaj to są takie uzupełniające 
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względem programów operacyjnych dokumenty. Myślę, ze już mogę przekazać głos 
Pani Magdalenie Kreft. 
 

Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
Dzień dobry Państwu. Witam serdecznie Wysokie Komisje, Panią Prezydent i 
wszystkich Państwa obecnych.  
 

Jest to moje pierwsze wystąpienie przed Państwem, więc proszę wybaczyć za 
jakiekolwiek wpadki. Jestem pracownikiem Urzędu Miejskiego, Wydziału Polityki 
Gospodarczej. W bieżącej pracy kieruję Referatem Przedsiębiorczości i Turystyki. 
Koordynuje program operacyjny Innowacyjność i Przedsiębiorczość. 
 

Przedstawię Państwu najważniejsze tak naprawdę projekty, które w dużym stopniu 
odzwierciedlają realizację programu i wprowadzą Państwa w klimat tak naprawdę 
celów realizowanych przez program.  Opieramy się na roku 2016, niemniej jednak 
będę nawiązywać do roku 2017, ponieważ jest już końcówka roku, dużo rzeczy 
wydarzyło się w tym roku już, w związku z tym pozwolę sobie też o tym 
powiedzieć.  
 

W czerwcu 2016 roku Gdański Urząd Pracy otworzył Centrum Rozwoju Talentów. 
Centrum Rozwoju Talentów, które działa w trzech obszarach. Przede wszystkim 
diagnozuje talenty u dzieci i młodzieży. Pierwszym filarem jest Młodzieżowa Kraina 
Talentów, gdzie każda młodzież z etapu gimnazjum i liceum może ułożyć każdy 
uczeń swoją ścieżkę kariery, zdiagnozować swój talent. Prowadzone są liczne 
warsztaty i zajęcia. Tu jest statystyka roku 2016, gdzie przez pół roku aż 815 
uczniów z Młodzieżowej Krainy Talentów skorzystało z tych usług, które są tam 
świadczone. 
 
Drugim filarem jest Akademia Kariery, która jest przeznaczona dla każdego 
mieszkańca Gdańska oraz pracownika gdańskiej firmy. Ponad 500 osób skorzystało z 
tej usługi. Jest to pomoc doradcy zawodowego, diagnoza też talentu, coaching 
kariery, szkolenia i warsztaty. Czyli tak naprawdę działania w ramach, których 
również można uzyskać przekwalifikowanie zawodowe indywidualnie dobrane dla 
każdego pracownika. 
 

Trzecim filarem jest strefa rozwoju osobistego. Przeznaczona dla osób 
bezrobotnych, które otrzymują doradcę zawodowego w celu aktywnego 
poszukiwania pracy. Statystyka roku 2016 mówi nam, że w ciągu pół roku ponad 
1600 osób skorzystało z tych usług. Do 30 września tego roku jest to już liczba 
ponad 4,5 tysiąca. Natomiast łącznie z tych usług skorzystało ponad 6 tysięcy. Tych 
usług Urząd Pracy nie wykonywał do momentu powołania Centrum Rozwoju 
Talentów.  
Drugim wyróżnionym projektem jest w odpowiedzi na potrzeby pracodawców i 
pojawiających się również cudzoziemców, głównie z Ukrainy, otwarcie Referatu ds. 
Zatrudnienia Cudzoziemców. Jest to również czerwiec 2016 roku. Statystyka 
ewidentnie pokazuje liczbę zarejestrowanych oświadczeń o zamiarze powierzenia 
pracy przez pracodawców cudzoziemcom na okres do 6 miesięcy. 2015 rok tj. tylko 
11 tysięcy. Po otwarciu tego referatu jest to aż prawie 32 tysiące. W tym roku, do 
września mamy zarejestrowanych 46 tysięcy takich oświadczeń. Ważne jest, że w 
takim referacie osoby, które szukają zatrudnienia w Gdańsku, a według ostatniej 
statystyki w Gdańsku pracuje ponad 25 tysięcy cudzoziemców pochodzących z 
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Ukrainy. Biegle władają pracownicy tego referatu językiem rosyjskim, ukraińskim i 
angielskim. Pracuje tam również prawnik ukraiński, który pomaga tym osobom, 
które przyjeżdżają do nas w odkryciu tak naprawdę obowiązujących przepisów po 
naszej stronie, znacznie różniących się od tych, które są po stronie ukraińskiej. 
Taki cudzoziemiec otrzymuje wsparcie doradcy zawodowego, otrzymuje ofertę 
pracy.  
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady  
Mam pytanie, jeżeli mogę wejść w słowo, wrócę jeszcze do poprzedniego slajdu. 
Czy my mamy jakąś prognozę jak to może wyglądać w latach przyszłych? Bo ta 
dynamika, że tak powiem cudzoziemców, ilości zatrudnionych jest olbrzymia. 
Wiem, że sytuacja na rynku jest trudna, coraz więcej pracowników właśnie mamy, 
głównie z Ukrainy. Więc pytanie jak ta dynamika będzie wyglądać w kolejnych 
latach?  
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Jeśli mogę Panie Przewodniczący, to trochę to skomentuję, bo wątek na pewno 
poszukiwania pracowników jest dla nas szalenie istotny. Jedna rzecz, o której chcę 
powiedzieć także, jako Gdański Urząd Pracy, co zrobiliśmy, to w ramach programu 
robót publicznych skierowaliśmy do pracy 10 osób, które pracują w Urzędzie 
Wojewódzkim w Departamencie właśnie obsługi cudzoziemców, bo to, co leży, jako 
zadanie Gdańskiego Urzędu Pracy wykonujemy bardzo dobrze. Natomiast to, co 
jest trudnością największą, no to jest przejście przez procedurę otrzymania 
zezwoleń, które jest zadaniem rządowym i leży po stronie Urzędu Wojewódzkiego, 
i jest dużym wyzwaniem. Od lipca pracuje 10 osób skierowanych przez Gdański 
Urząd Pracy w ramach robót publicznych. Program jest półroczny, bo tak stanowi o 
tym ustawa. Natomiast nie ukrywam, że już podejmujemy rozmowy z 
kierownictwem Departamentu Cudzoziemców, bo chcemy to, jako nasza 
odpowiedzialność, nasza współpraca i wyciągnięcie ręki do pracodawców, 
kontynuować przez kolejne pół roku.  
I drugi wątek. Pracujemy także już od dłuższego czasu nad tym, aby uruchomić 
rodzaj punktu informacyjno-promocyjnego we Lwowie, prawdopodobnie naszym 
partnerem tutaj będą tutaj Pracodawcy Pomorza, jako organizacja pracodawców, 
bo wydaje się, że największym naszym wyzwaniem jest także ominięcie 
nieuczciwych pośredników pracy, którzy tych Ukraińców ściągają do Polski, także 
pobierają za to duże opłaty wykorzystując tych ludzi, podpisując z nimi takie 
umowy, gdzie oni część wynagrodzenia muszą oddawać, więc dla nas te wątki 
związane z uczciwością tego zatrudnienia są bardzo ważne. 
 

Natomiast, co do prognoz. Z jednej strony widzimy jak to przyrasta, i pewnie 
będzie jeszcze więcej, natomiast z drugiej strony powoli zaczynamy dostrzegać 
także odpływ pracowników na Zachód, do Niemiec i do innych krajów. Dzisiaj jest 
to trudno przewidzieć. Luka na rynku pracy jest coraz większa w Gdańsku, więc z 
jednej strony ci ludzie na pewno znajdują zatrudnienie, i to wcale nie za mniejsze 
pieniądze niż Polacy, właściwie wynagrodzenia są porównywalne, więc staramy się 
trzymać rękę na pulsie i także pomagać tutaj we wspólnym interesie gdańskich, 
pomorskich pracodawców, bo to wcale nie jest tak, że obcokrajowcy pracują tylko 
i wyłącznie w supermarketach, budowlance, czy w jakichś dużych firmach, bo 
także w małych, rodzinnych, lokalnych firmach. Myślę, że także ci, którzy mają z 
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gastronomią do czynienia, to wiedzą, że to są także ludzie, którzy pracują w 
małych przedsiębiorstwach.  
 
Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
Dziękuję bardzo Pani Prezydent. 
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady  
Rozumiem, że ten trend będzie raczej stały. Czyli możemy się spodziewać, że np. 
kolejny slajd z 2018, to będzie w okolicach 55- 60 tysięcy ludzi? 
 

Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
Myślę też, że o efektach, o tym, o czym mówiła Pani Prezydent będziemy mówić za 
rok. Pierwszy kwartał 2018 już nam pokaże efekty. 
 

Pani Beata Wierzba, Wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i Budżetu, członek 
Komisji Kultury i Turystyki 
Jeśli Państwo pozwolą, to ja chciałam jeszcze do tego wcześniejszego slajdu, do 
Centrum Rozwoju Talentów. Powiem tak. Ktoś, kto to wymyślił powinien dostać 
niezłą nagrodę. To jest rewelacyjna rzecz dla młodych ludzi. Ja, jako nauczyciel i 
trener przedsiębiorczości sama korzystam, wysyłam moich uczniów, ale mało tego. 
Wysłałam też przyszłych doradców zawodowych, którzy mają uczyć w szkołach 
podstawowych, w szkołach ponadpodstawowych teraz. Ci nauczyciele byli 
zafascynowani tą wiedza, którą tam otrzymali. Również niedawno miałam okazję, 
Fundacja Inspirująca Przykłady, którą założył Pan Leszek Szmitke, też 
współpracuje, też wysyła młodzież do tego Centrum Rozwoju Talentów. Uczniowie 
wychodzą stamtąd zafascynowani, nie tylko uczniowie gimnazjum i liceum, ale 
również technikum i teraz branżowej szkoły. Myślę, że to naprawdę ogromny 
sukces, i dziękuję za ten pomysł. On był naprawdę potrzebny. 
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Gdański Urząd Pracy. 
 

Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
Zatem przechodząc do trzeciego wyróżnionego projektu, to nawiązujemy cały czas 
do edukacji przedsiębiorczości tak naprawdę, bo oprócz tego, że wspieramy biznes 
tradycyjny, interesuje nas w programie rozwój startupów, mówiąc bardzo ogólnie, 
to jednak to wszystko wychodzi z edukacji przedsiębiorczości. I projekt, który tak 
naprawdę bardzo nieśmiało i pilotażowo wprowadzony był w 2014 roku, w rok 
szkolny, w który nie wierzyli zapewne niektórzy. Ja, będąc w komisji zawsze 
oceniającej projekty, które wymyśla młodzież, jestem zafascynowana po prostu, i 
ciągle powtarzam, czy tego jeszcze nikt nie wymyślił. Dzieciaki mają ogromny 
potencjał. W ramach projektu lekcji przedsiębiorczości, który prowadzony jest w 
ciągu roku szkolnego, w ramach podstawy programowej związanej z nauczaniem 
przedsiębiorczości, jednak nauczyciele, którym się chce poświęcają mnóstwo czasu 
i energii w to, żeby z tych dzieci wykrzesać jeszcze więcej. Projekty odpowiadają 
na potrzeby szkół przede wszystkim, czyli są takie edycje, które pokazują, co 
chciałbyś, żeby w twojej szkole się wydarzyło. Co chciałbyś, żeby w twojej szkole, 
jaka przestrzeń zaistniała. Z jednej strony jest to smutne, że tego nie ma, ale z 
drugiej strony wychodzi to od potrzeb dzieci i dyrektor powinien bardzo słuchać 
młodzieży wówczas, żeby ten cel zrealizować. Statystyka pokazuje, że od samego 
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początku, czyli tak naprawdę przez trzy edycje zwiększyliśmy potencjał projektu 
aż do 34 szkół, które biorą w tym udział. Projekt kupiła od nas Gdynia. Od nas 
mówiąc o Gdańskiej Fundacji Przedsiębiorczości. Został projekt skomercjalizowany 
i sprzedany na potrzeby edukacji gdyńskiej. 57 nauczycieli bierze w tym udział. 
Oczywiście jest tam część nauczycieli z kreatywnej pedagogiki, ale ta liczba nam 
cały czas nauczycieli również wzrasta, no i potencjał uczniów, czyli ponad 2,5 
tysiąca uczniów w zamkniętym roku szkolnym 2016/2017 wzięło w tym udział. 
Przymierzamy się do kolejnego etapu tego projektu, czyli do akceleracji 
biznesowej tych pomysłów, które w toku projektu się klują i które wyrastają, aby 
je przetestować na rynku, bo naprawdę niektóre są tak doskonałe, że mogłyby być 
wprowadzone w normalny cykl produkcyjny i być usługą tak zwaną. Tak, że nad 
tym pracujemy, będziemy ten projekt rozwijać razem z Gdańską Fundacją 
Przedsiębiorczości. Na pewno w tym roku szkolnym zaczynamy już tą akcelerację 
robić, pozyskiwać też inwestorów poważnych do tego, żeby projekty zaistniały na 
rynku.  
 

Pani Beata Wierzba, Wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i Budżetu, członek 
Komisji Kultury i Turystyki 
Powiem szybko, z autopsji, bo z tego projektu też korzystają moi uczniowie. 
Wiecie Państwo, co wymyślili? To jest taki najprostszy: budżet uczniowski. Tak jak 
budżet obywatelski, a tu uczniowie decydują o tym, na co idą środki miejskie, 
wprawdzie tylko kwotę 5 tysięcy złotych w tym roku, ale będą decydować, na co 
idą środki szkolne. To jest efekt tego projektu. 
 

Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
I prosty pomysł.  
W ubiegłym roku zainicjowaliśmy pierwszą galę Gdańsk Miastem Przedsiębiorczych. 
Z inicjatywy Pana Prezydenta wspólnie we współpracy z Dziennikiem Bałtyckim 
zorganizowaliśmy głosowanie. Społeczeństwo, czyli mieszkańcy Gdańska 
nominowali do siedmiu kategorii w ramach przedsiębiorczości młodzieżowej, 
seniorów i migrantów, przedsiębiorczości społecznej, w edukacji wspierającej 
markę Gdańska i przedsiębiorca odpowiedzialny społecznie. Mieszkańcy nominowali 
firmy, czy też osoby, które wykazują się różnymi formami przedsiębiorczości. W 
ramach plebiscytu głosowaniem czytelników Dziennika Bałtyckiego zostali wybrani 
laureaci. I tutaj mamy wśród nas jednego laureata, czyli Pana Lecha Kaźmierczyka, 
który został wybrany właśnie przez czytelników Dziennika Bałtyckiego. Natomiast 
grono komisji, takiej przy Panu Prezydencie przyznało w siedmiu kategoriach 
również nagrody Prezydenta. I tutaj właśnie został wyróżniony w edukacji Pan 
Leszek Szmitke ze swoją fundacją, ze swoimi działaniami. Gala projektu odbyła się 
w lutym. W tym roku przymierzamy się do kolejnej edycji. 
 

To, o czym warto jeszcze Państwu wspomnieć, to odbywające się od prawie 11 lat, 
bo w tym roku była to 11 edycja w Gdańsku bardzo dużego wydarzenia, które 
dotyczy sfery startupów, branży IT, nowych technologii, czyli konferencja 
infoShare, realizowana przez Fundację INFOSHARE. Co roku przyciąga do Gdańska 
przedstawicieli z całego świata. W tym roku było to aż 7 tysięcy uczestników. Jest 
to największa konferencja dla startupów, która odbywa się w Europie Środkowo-
Wschodniej. Co ciekawe, konkurs realizowany w ramach konferencji INFOSHARE 
STARTUP KONTEST wygrywa z reguły produkt, który jest najbardziej potrzebny na 
danym terenie. Czyli w tym roku wygrała firma FindAir z Krakowa, która 
opracowała aplikacje do monitorowania i kontrolowania astmy. Warto wspomnieć o 
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tym, że finaliści infoShare zawsze odnoszą ogromne sukcesy na arenie 
międzynarodowej i zawsze hołubimy się tym, że zostali oni odkryci w Gdańsku.  
Chciałam Państwu też przedstawić przestrzeń, która w Gdańsku funkcjonuje, jest 
przestrzenią kreatywną, innowacyjną, czyli jest to Inkubator Starter wybudowany 
przez miasto, którego operatorem jest Gdańska Fundacja Przedsiębiorczości. W 
samym 2016 roku ponad 200 wydarzeń się tam zorganizowało. Ponad 500 startupów 
zdecydowało się na start biznesu w Starterze. Cała przestrzeń jest wynajęta w 
100%. Ponad 84% startupów, które trafiły pod skrzydła Startera wciąż na rynku 
działa.  
 

W Garnizonie we Wrzeszczu funkcjonuje Clipster. Clipster jest to jedyny co-living w 
Polsce, czyli miejsce, w którym, tu jest właśnie wyjątkowość Gdańska, inni chcą 
nas kopiować. Jest to jedyne miejsce, w którym można zamieszkać, w którym 
można rozwijać pomysł na biznes i uczestniczyć w społeczności w samym sercu 
Gdańska.  
 

Najnowsza informacja z ubiegłego tygodnia jest taka, że Clipster został wybrany, 
jako najlepszy inkubator w Polsce. W tej chwili stajemy do walki z dziesięcioma 
innymi państwami Europy w konkursie międzynarodowym Central European Startup 
Awards.  
Na Dolnym Mieście funkcjonuje hub kreatywny. Również operatorem hubu jest 
Gdańska Fundacja Przedsiębiorczości. Nie wspomniałam Clipster też jest 
operowany i prowadzony już w tej chwili przez fundację. Hub kreatywny to 
kreatywna przestrzeń zlokalizowana przy Kieturakisa i Reducie Wyskok. Również 
tam stacjonują przedsiębiorcy z branży kreatywnych. Generalnie na Dolnym Mieście 
marzy nam się, aby stworzyć takie kreatywne centrum w tamtej dzielnicy. Chcemy 
je rozwinąć dalej.  
 

Wydział Gospodarki Komunalnej w ubiegłym roku wystartował z konkursem na 
najem 10 lokali usługowych dla przedsiębiorców, którzy rozpoczynają działalność. 
Są to lokale oddane w ramach rewitalizacji, wyremontowane. W przyszłym roku, 
bodajże jeszcze wisi, że tak powiem brzydko na stronie Gdańskiego Zarządu 
Nieruchomości Komunalnych jeden lokal, czyli jeden konkurs się nie rozstrzygnął, 
ale na przyszły rok przygotowuje Wydział Gospodarki Komunalnej kolejną pulę 5- 
10 lokali.  
 

Oczywiście elementem programu operacyjnego są również innowacje społeczne i 
ekonomia społeczna. Z projektu „Boosting Social Innovation”, w którym Gdańsk 
bierze nadal udział, wykluł się projekt “INNaczej”. Powstał fundusz innowacji 
społecznych, czyli społeczne tutaj są zarówno cele, środki jak i finansowanie 
później społeczne. Odbył się dopiero pierwszy nabór wniosków. Projekty, które 
stają tutaj do walki o dofinansowanie mają charakter typowo społeczny. Bodajże w 
środę odbędzie się mikser, podczas którego autorzy projektu spotkają się z 
mentorami, którzy wybiorą projekty do dofinansowania.   
Jakie są przed nami wyzwania na ten rok i które tak naprawdę już się dzieją. 
Pierwszy raz powstanie raport diagnostyczno-rekomendacyjny, który zbada 
potrzeby małych i średnich przedsiębiorców. Takiego raportu do tej pory nie 
przygotowywaliśmy, takie badania nie były prowadzone. W ramach tych badań 
chcemy otrzymać informację jakiego wsparcia potrzebuje tak naprawdę biznes 
tradycyjny, jakiego wsparcia potrzebuje biznes kreatywny, jakie mamy luki 
kompetencyjne w sektorze MiŚP, czego potrzebują przedsiębiorcy, ale też ocenimy 
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jakie są bariery funkcjonowania MiŚP w Gdańsku i stworzymy mapę 
instytucjonalnego wsparcia. Niestety w wielu publikacjach pojawia się Gdańsk 
razem z Trójmiastem, stąd trudno nam ocenić tylko i wyłącznie potrzeby naszych 
przedsiębiorców. Badania będą przeprowadzone do końca tego roku, wiec pewnie z 
początkiem przyszłego roku będzie raport, który również Państwu będzie 
udostępniony. 
W ubiegłym roku wywołaliśmy do odpowiedzi dyrektorów szkół podstawowych w 
jaki sposób rozwijają talenty i pasje dzieci. Czyli tu znowu dotykamy edukacji na 
razie szkół podstawowych i tej edukacji przedsiębiorczości i niestety, z jednej 
strony niestety, z drugiej strony bardzo dobrze, że badanie pokazało, że jednak 
konieczne jest systemowe wsparcie uczniów utalentowanych. Szkoły rozwijają 
pasje dzieci, ale nie rozwijają tego w sposób systemowy. Talenty nie są 
diagnozowane, a tak naprawdę pierwszym diagnozującym powinien być rodzic, 
nauczyciel, ten który ma najczęstszy kontakt z dzieckiem. I w związku z tym w 
ramach dużego programu rozwoju talentów, wsparcia osób ze szczególnymi 
potrzebami edukacyjnymi przygotowywanym przez Wydział Rozwoju Społecznego 
będziemy opracowywać Gdański Program Wpierania Talentów. 
I to, o czym już na samym początku mówiliśmy. Dużym wyzwaniem jest 
aktywizacja zawodowa, zwiększenia atrakcyjności pracowników na rynku pracy. Tu 
jest statystyka pokazująca według szacunków Gdańskiego Urzędu Pracy stopa 
bezrobocia, która będzie spadać. Urząd Pracy ogrom środków pozyskał z 
finansowania unijnego na aktywizację zawodową. Jest to aż 20 milionów złotych 
dla prawie 1700 osób, w tym 3,5 miliona złotych dotacji na start w biznesie, po 17 
tysięcy złotych dla jednej działalności. My jako miasto, jako urząd również 
realizujemy szereg projektów związanych z aktywizacją zawodową tak naprawdę, a 
bardziej z rozpoczęciem tego startu młodzieży zawodowego. Od 15 lat realizujemy 
projekt zawodowych staży wakacyjnych dla młodzieży. Tutaj świetnie pokazuje ten 
projekt nam statystycznie, że coraz więcej firm zainteresowanych jest udziałem w 
projekcie, poszukuje po prostu pracowników, coraz więcej miejsc też stażowych 
oferuje i coraz więcej kandydatów my też przyjmujemy w systemie do naboru. I po 
stażu zostaje ponad 25% młodzieży w tych firmach, które te staże oferują. 
Dodatkowo jeszcze uruchomiliśmy projekt całorocznych staży zawodowych, które 
obejmuje również uczniów ostatnich klas techników, też studentów absolwentów 
uczelni wyższych.  
Dziękuję bardzo. 
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania? Nie ma. Prosimy Pana Prezesa 
Aleksandrowicza 
 

PUNKT – 2 
 

Program operacyjny INNOWACYJNOŚĆ I PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ w ramach Strategii 
Gdańsk 2030+ . 
 

Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Sam program operacyjny był prezentowany już jakiś czas temu. W tej prezentacji 
skupiliśmy się tylko na najważniejszych projektach, które realizujemy i działaniach 
w ramach tego programu operacyjnego, i od razu chcielibyśmy przejść do projektu, 
na którym skupiamy się i angażujemy najwięcej sił i środków od dłuższego czasu. Są 
to projekty zmierzające do aktywizacji portu północnego, czyli tej części portu, 
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gdzie mamy terminal DCT i gdzie największe inwestycje, również ze strony portu są 
realizowane. 
Przygotowaliśmy dokumentacje dla inwestycji publicznych i też naszych własnych, 
jako Agencji w tym terenie na poziomie około 35 milionów złotych. Około 20 
milionów złotych w przyszłym roku zainwestuje Gdańska Agencja Rozwoju 
Gospodarczego w infrastrukturę techniczną, w drogi, wszystkie branże tej 
infrastruktury, czyli wodociągi, kanalizacje, odwodnienie. I również Dyrekcja 
Rozbudowy Miasta Gdańska, czyli bezpośrednio Gmina Miasta Gdańska będzie 
kontynuować swoje inwestycje, wydłużenie ulicy Profesora Andruszkiewicza i 
Nowej Portowej. 
To są okolice biurowca Koga, który był sfinansowany z programu Jessica. Jutro 
mamy taką wizytację Komisji Europejskiej, która będzie się przyglądać jak środki 
Jessici zostały zaimplementowane w kraju. Będziemy właśnie gościć ich na 
stadionie. Obiekt udało się w 100% wynająć. Mamy pewien dylemat z tymi 
terenami, bo jakby przygotowaliśmy aktywizację tych terenów (pokazał na mapie) 
poprzez wybudowanie kompleksowej infrastruktury technicznej, ale Ministerstwo 
Rozwoju i Paliw co jakiś czas podsyła tutaj duże projekty inwestycyjne i kiedy 
ulokujemy tutaj duży zakład produkcyjny, to będziemy musieli całkowicie 
zweryfikować swoje plany, które już mamy doprecyzowane na rok 2018. Sytuacja 
rozwija się dynamicznie, dosłownie z tygodnia na tydzień. Zobaczymy tak 
naprawdę co docelowo zostanie ulokowane na tym obszarze. 
 
Współpracujemy blisko z Zarządem Morskiego Portu Gdańsk, który ma swój program 
inwestycyjny obejmujący przebudowę dróg na terenie portu, kolei, jak również z 
PKP PLK, które przygotowuje swój bardzo duży zakres inwestycyjny tj. około 800 
milionów złotych, zainwestowanych w kilka zadań inwestycyjnych, m.in. w budowę 
wiaduktu kolejowego na ulicy Ku Ujściu. Na tym skorzysta miasto Gdańsk, ponieważ 
zostanie również przebudowana w dużej mierze ulica Ku Ujściu. W tym roku 
wyremontowano nawierzchnię ulicy Ku Ujściu i Kujawskiej, wspólnie w zasadzie 
zgodnie jakby z wytycznymi Zarządu Morskiego Portu Gdańsk. Wspieramy Zarząd 
Morskiego Portu Gdańsk na poziomie wszystkich uzgodnień, decyzji, to co leży po 
stronie miasta Gdańsk.  
 
Z Portem też współpracujemy przy uruchomieniu dużego parkingu buforowego. 
Jesteśmy dosłownie już na samym końcu dopracowania umowy przedwstępnej 
sprzedaży terenu dla Zarządu Morskiego Portu Gdańsk. Zarząd Morskiego Portu 
Gdańsk szacuje, że to będzie inwestycja na poziomie kilkunastu milionów złotych. 
My wzięliśmy na siebie zbudowanie kompleksowej infrastruktury dostępowej, czyli 
dojazdy z trzech miejsc, infrastruktura techniczna, wylesienie, uporządkowanie 
tego terenu, bo jak to tereny w porcie są w większości mocno zadrzewione i 
zarośnięte. 
 
Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Tylko wejdę w słowo Panie Prezesie. Wczoraj się pojawiła informacja przy okazji 
wizyty Pana wicepremiera, że już nie mówiąc o kolejnych inwestycjach, ale tak, 
żebyśmy mieli świadomość potrzeby tej inwestycji w parking, że każdego miesiąca 
z DCT wyjeżdża 25 tysięcy tirów, czyli w zaokrągleniu prawie 1000 dziennie jest 
podróży do i z DCT, więc miejmy świadomość jaki obrót się dzieje tylko w DCT w 
naszym mieście.  
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Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Wiemy, że z ostatnich prezentacji portu zniknęła ta inwestycja. I pewnie na tzw. 
kawce w Gdyni będą rozmowy co dalej z parkingiem buforowym, bo to z kolei 
determinuje inwestycje terminala kontenerowego. Jestem w kontakcie akurat z 
zarządem i jeżeli port nie weźmie na siebie budowy tego parkingu, no to DCT 
będzie musiało go pobudować, bo gdzieś ta potężna ilość tirów będzie musiała być 
obsłużona. Miejmy nadzieję, że na dniach to się wszystko wyjaśni. W ramach tej 
właśnie inwestycji, którą wizytował premier Morawiecki, tj. właśnie rozbudowa tej 
części DCT, tego zaplecza, gdzie DCT musi rozstrzygnąć, czy to będą tylko 
biurowce, czy to będą przestrzenie składowe, miejsca dla składów kontenerów, czy 
również duży parking dla tirów, no ale wtedy miejmy świadomość, że dedykowane 
tylko i wyłącznie samemu terminalowi kontenerowemu. Idea parkingu budowanego 
przez port, to miał być parking uniwersalny, który będzie również obsługiwał PERN, 
Naftoport, inne terminale, które na terenie portu będą funkcjonować. Oczywiście 
w 80% pewnie terminal kontenerowy, ale każdy mógłby z tego skorzystać. Także 
wiemy, że za kilka dni będzie wiadomość, co dalej z tym projektem. 
 
Kolejny pakiet projektów, to są projekty, które pilotujemy i wspieramy, my 
głównie na poziomie naszego zespołu analiz i doradztwa. To są projekty z zakresu 
partnerstwa publiczno - prywatnego (PPP). Teraz te trzy największe, które 
odbywają się w Gdańsku, które są realizowane na różnym etapie, to jest oczywiście 
północny cypel Wyspy Spichrzów, który budowany jest klasycznie zgodnie z ustawą 
o partnerstwie publiczno - prywatnym. W modelu, nawet bez spółki celowej, tylko 
rozliczania się z inwestorem w postaci wybudowanej przez niego infrastruktury. 
Jest model, oczywiście Forum Gdańsk robiony w formie wspólnej spółki celowej. No 
i jest bardzo duży projekt na Dolnym Mieście, który przeszedł jakby ten etap 
dialogu technicznego, i w najbliższym czasie będą składane ostateczne oferty ze 
strony inwestorów, czyli jakie budynki, jakie obiekty, jaka infrastruktura powstanie 
na Dolnym Mieście. My dla Wydziału Polityki Gospodarczej przygotowujemy kolejne 
opracowania, jeżeli chodzi o partnerstwo publiczno - prywatne. Też na wniosek 
radnych pracujemy teraz nad takimi analizami dotyczącymi stoku narciarskiego. 
Zrobiliśmy projekt poświęcony trochę przemodelowaniu tramwaju wodnego, 
dlatego, że on jest potrzebny. Lodowisko to jest kolejny projekt. Tramwaj wodny 
wiemy, że się rozwija, ale powinien trochę lepiej funkcjonować, żeby odpowiadać 
przede wszystkim potrzebom turystów i samych gdańszczan, czyli odnowić trochę 
flotę, inaczej ułożyć cały rozkład, jeżeli chodzi o najbardziej atrakcyjne odcinki. 
No być może w ogóle nie funkcjonować w oparciu o umowy o transporcie i 
przewozach pasażerskich, ale tak jak w innych miastach w oparciu o umowy 
promocyjne. Zrobiliśmy takie opracowanie, czekamy teraz na komentarze Zarządu 
Transportu Miejskiego. 
Tak bardzo krótko o tym, co w zasadzie działo się w tym roku i dalej chcielibyśmy 
kontynuować. W tym roku jakby prosiliśmy Państwa o zgodę na aporty terenów 
przemysłowych. Tych terenów zaczyna brakować w Gdańsku. Wkrótce pewnie 
będziemy mogli ogłosić powstanie dużej fabryki w okolicach lotniska. Wszystkie te 
aporty wiążą się z inwestycjami infrastrukturalnymi, które, są potrzebne, żeby te 
strefy przemysłowe uruchomić. Przygotowaliśmy dokumentację dotyczącą remontu 
ul. Benzynowej na odcinku od ostatniej bramy wjazdowej Lotosu do wału 
przeciwpowodziowego, końcówki ul. Spadochroniarzy. Chcielibyśmy również z tego 
obszaru powstających biurowców BCB zbudować wspólnie z BCB dojście do 
Pomorskiej Kolei Metropolitalnej, bo w tym chociażby samym kompleksie biurowym 
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pracować zaraz będzie 1000 osób, a jak dojdzie jeszcze fabryka i inne zakłady, 
które będą mogły tam powstawać, w tym Specjalna Strefa Ekonomiczna, to 
będziemy mieli tysiące osób, które nie będą w stanie tak naprawdę czerpać 
benefitów z obecności stacji PKM. Trzeba zbudować po prostu bezpośrednio dojście 
i wykorzystać funkcjonowanie PKM.  
Przygotowaliśmy również taką koncepcję rozbudowy, na krótkim odcinku ul. 
Słowackiego. Jak Państwo pewnie wiecie ul. Słowackiego, taka dwa razy dwa, czyli 
w każdym kierunku po dwa pasy kończy się na rondzie przy ul. Spadochroniarzy, a 
potem mamy dojazd już do strefy Kiss & Fly.  Razem z BCB z lotniskiem jesteśmy 
gotowi wydłużyć ul. Nową Słowackiego do tego wjazdu do strefy Kiss & Fly tak, 
żeby tam mogło powstać kolejne rondo i ten odcinek, który teraz jest 
jednokierunkowym mógłby być w standardzie ulicy Nowej Słowackiego, czyli dwa 
razy dwa w każdą stronę. Lotnisko teraz przygotowuje koncepcję dla tej 
inwestycji. Liczymy, że w przyszłym roku zapadnie decyzja. Można to zrobić w 
zasadzie o taką partycypację z różnymi interesariuszami bez środków unijnych, 
choć walczymy również o pieniądze z ZIT, czyli z Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych. Tam są pewne oszczędności właśnie na obsługę węzłów 
przesiadkowych. To jest moim zdaniem inwestycja, która idealnie się wpisuje w 
ten cel węzła przesiadkowego. 
Przygotowaliśmy dokumentację dla rozbudowy ulicy Meteorytowej, tj. dla Państwa 
wiadomości połącznie z gminą Żukowo od węzła Owczarnia, czyli tam gdzie mamy 
RENK do ulicy Dębowej po stronie Żukowa i w zasadzie aż do linii kolejowej. Tam 
głównym takim zainteresowanym i inwestorem, który chciałby uruchomić budowę 
ulicy Meteorytowej tj. firma TORUS, która posiada już tereny po stronie Żukowa.  
Tak jak wspomniałem mamy przygotowane dokumentacje, pozwolenia na budowę i 
rozbudowę ulicy Andruszkiewicza i Nowej Portowej. Niestety nie uda nam się na 
pewno w przyszłym roku spiąć tego układu. Zbudujemy do tzw. rurociągów ulicę 
Andruszkiewicza z Dyrekcją Rozbudowy Miasta Gdańska, z całą infrastrukturą 
wodociągowo-kanalizacyjną finansowaną z Wojewódzkiego i Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i kawałek ulicy Nowej Portowej, od skrzyżowania z ulicą 
Kontenerową, tj. zadanie Zarządu Morskiego Portu Gdańsk, a my to zadanie po 
prostu trochę wydłużymy. 
 

Jeżeli chodzi o takie działania związane z przyciąganiem inwestorów, to tu 
aktywnie uczestniczymy w projekcie finansowanym z Regionalnego Programu 
Operacyjnego Invest In Pomerania. Tam są zarezerwowane znaczące środki na 
uzbrojenia terenów inwestycyjnych, przygotowanie terenów inwestycyjnych, 
różnego rodzaju zachęty. Problem jest tylko taki, że to muszą tylko być 
inwestycje, które nie są w infrastrukturę publiczną, czyli niestety nie w drogi 
miejskie, nie w sieci i wodociągi miejskie tylko bezpośrednio na terenach 
inwestycyjnych, czy strefach ekonomicznych, czy takich podmiotów jak nasza, czy 
inwestorów i muszą one służyć małym i średnim przedsiębiorcom. Ponadto 
dofinansowanie jest na poziomie 35%, a więc to są pieniądze mówiąc wprost bardzo 
trudne do skonsumowania. My przygotowujemy się, żeby skorzystać z tych 
pieniędzy właśnie na terenie Portu Morskiego w Gdańsku.  
Wspólnie pracujemy tutaj z naszymi informatykami nad rozwojem systemu 
informacji przestrzennej.  
Oczywiście też przygotowujemy i uczestniczymy w różnego rodzaju kampaniach, 
wydarzeniach gospodarczych dla różnych sektorów gospodarczych.  
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Jesteśmy członkiem też brokera inwestycyjnego. Odpowiadamy za uruchomienie 
brokerów zagranicznych dla naszych firm z Pomorza. To jest też projekt 
finansowany z RPO dla małych i średnich przedsiębiorstw.  
Jak Państwo też wiecie ruszyło przedstawicielstwo Województwa Pomorskiego w 
Chinach, w tym projekcie też uczestniczymy.  
Sami będziemy organizować dwie duże misje gospodarcze do Norwegii i Stanów 
Zjednoczonych w przyszłym roku, właśnie z brokera eksportowego.  
 
Problemem jest w zasadzie i wyzwaniem naszym to, o czym mówiła też koleżanka 
Magda, czyli coraz większe problemy pracodawców z dostępem do kadr. Jeżeli 
chodzi o te nasze projekty i nasze inwestycje, to są głównie kadry inżynieryjne, w 
dużej mierze powiązane z informatyką, telekomunikacją, elektroniką. Prowadzimy 
jakby takie działania przygotowujące młodych ludzi do pracy w tym sektorze 
gospodarki od poziomu szkół średnich do szkół wyższych włącznie. I programy takie 
kształcenia ustawicznego, które są uruchamiane przez różnego rodzaju organizacje. 
Jeżeli chodzi o szkoły wyższe, to współfinansujemy i uczestniczymy w takim 
projekcie prowadzonym przez Wydział Zarządzania, przez Katedrę Informatyki 
Ekonomicznej. To jest specjalny kierunek studiów, aplikacje informatyczne w 
biznesie. Wspieramy też różnego rodzaju inne zajęcia prowadzone dla uczniów 
szkół średnich, m.in. przez Zespół Szkół Ekonomicznych. 
Z ciekawych rzeczy. Na pewno będziemy uczestniczyć w studium wykonalności dla 
aktywizacji kolei kokoszkowskiej. To jest taki projekt mocno lobbowany przez 
Pracodawców Pomorza, ale też przez całe środowisko tych dzielnic, które gdzieś 
ocierają się o kolej PKM, ale z niej nie korzystają. No taką klasyczną dzielnicą to są 
oczywiście Kokoszki, to jest Otomin. Jak wiemy kolej kiedyś tam funkcjonowała, aż 
do Żukowa przynajmniej, do Starej Piły. Teraz mamy brakujący odcinek pomiędzy 
stacją kolejową w Kokoszkach a koleją PKM. Po prostu zdemontowany, czy 
rozkradziony, ale nasyp kolejowy funkcjonuje. Najprostszym rozwiązaniem, żeby 
wykorzystać tą infrastrukturę tj. uruchomienie szynobusu do stacji PKM przy 
Wiszących Ogrodach. 
 
Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Panie Prezesie. Przepraszam bardzo. Pozwolę na zadanie pytań. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji Strategii i Budżetu 
Panie Prezesie. Chciałbym się cofnąć do jednej ważnej inwestycji, o której Pan 
powiedział. Chciałbym bardzo prosić o rozwinięcie tego, dlatego, że powiedział 
pan, że, mamy tutaj być partnerem dla powstania ulicy Meteorytowej łączącej nas 
z gminą Żukowo na wysokości węzła Owczarnia. Czy Pan Prezes mógłby rozwinąć, 
bo Pan powiedział, że tam TORUS ma grunty w okolicach ulicy Dębowej po stronie 
Żukowa. Mam pytanie. Czy Pan Prezes tutaj ma świadomość, że Prezydent Gdańska 
12 września 2017 roku wniósł bardzo dużo zastrzeżeń co do tego procedowanego 
planu przez Gminę Żukowo. Czy to do was dotarło?  
 
Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Jeszcze nie, ale jeśli chodzi o tą część miasta, to wiem, że tam plan 
zagospodarowania przestrzennego jest. Miały się w tym planie zwiększyć funkcje 
usługowe jak pamiętam. 
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Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji Strategii i Budżetu 
Nie tylko, bo mieszkaniowe też. To jest jeden z pierwszych planów gmin 
ościennych, gdzie Prezydent Gdańska wnosił uwagi. One są spowodowane tym, że 
po pierwsze nasze Biuro Rozwoju Gdańska nie za bardzo rozumie też wszystkich 
ustaleń planu w Żukowie, dużej intensyfikacji zabudowy. To jest jedna sprawa. 
Blisko 25 metrowe budynki tam mają powstać mieszkalne, które też jakby nie mają 
tam uzasadnienia z punktu widzenia obecnego terenu, bardzo duże dogęszczenie. 
Tam też jest wejście w system aktywnie biologicznie naszej gminy Gdańsk, też 
brakuje strefy buforowej między Osową a terenami właśnie w Żukowie, gdzie 
planowane są czy zakłady jakieś usługowe, czy przemysłowe. Tej strefy buforowej 
zresztą też nie ma dla mieszkańców Barniewic. Dlatego pytam o to, bo to bardzo 
dużo zastrzeżeń wnosił Pan Prezydent Bielawski w tym zakresie. I nie ukrywam, że 
ten plan też ma negatywną opinię mieszkańców i Rady Dzielnicy, bo on może 
tworzyć bardzo duże problemy dla nas, jeśli chodzi o dociążenie też naszej 
infrastruktury po tej stronie Osowy. To tak informacyjnie. Zaraz Panu Prezesowi tę 
informację wyślę. 
 
Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Dziękuję za informację. To co zrobił TORUS, to na dzień dzisiejszy przygotował 
dokumentację, taką kompleksową i to pod właśnie decyzję w ramach spec ustawy, 
bo po zaprojektowaniu tej drogi tradycyjnie nie mieści się w liniach 
rozgraniczających pasa drogowego. Tam też była taka kolizja, ale którą udało się 
rozwiązać, bo w rejonie węzła Owczarnia też ma powstać PSZOK tj. Punkt 
Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych. Trzeba było odpowiednio pomieścić te 
wszystkie funkcje, ale udało się to projektowo rozwiązać. Przez jakiś czas, no 
bardzo blisko byliśmy w ogóle zaprojektowania dodatkowego przystanku PKM. Czyli 
pomiędzy przystankiem Rębiechowo a przystankiem Osowa. Miał powstać odrębny 
przystanek Barniewice. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji Strategii i Budżetu 
Jak to z analiz wynika, bo nie ukrywam, że nie wiem? 
 
Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Ten przystanek już musiał być na części tzw. PLK. PLK ma już gotowy projekt swój. 
I kluczowe tu było zaangażowanie Żukowa. Żukowo wolało się zaangażować jednak 
w infrastrukturę drogową przystanku PKM Rębiechowo, czyli tego przystanku za 
przystankiem PKM Lotnisko, to jest ten następny przystanek. No i przede wszystkim 
przeznaczenie jak największej ilości środków z ZIT, czyli z tego Funduszu 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych na budowę dróg komunikujących ten 
przystanek PKM Rębiechowo już z terenami gminy Żukowa. Tak, że na dzień 
dzisiejszy ten projekt budowy kolejnego przystanku został zawieszony. On nie jest 
przekreślony, ale wiemy, że z ZIT nie da się jakby obdzielić tych dwóch inwestycji. 
 
Radna Dorota Dudek, wiceprzewodnicząca Komisji Kultury i Turystyki, członek 
Komisji Strategii i Budżetu 
Na jednym z posiedzeń Komisji Strategii i Budżetu wspominał Pan, że są tereny, 
które planuje się zagospodarować i na tych terenach stoją kontenery 
zamieszkiwane przez osoby bezdomne. Chciałam zapytać, czy są już konkretne 
plany w stosunku do tego terenu? 
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Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
To jest skrzyżowanie ulicy Cementowej i Maszynowej, i to w zasadzie w większości 
są takie substandardowe baraki, bez kanalizacji, bez łazienki, no mówiąc wprost z 
wychodkami. W 80% były to baraki zamieszkane przez ludzi po eksmisjach, dla 
których w ten sposób jakby wskazywano lokal socjalny, a częściowo mieszkali 
ludzie widmo, czyli tacy, którzy byli w więzieniu, albo ciężko było te osoby 
namierzyć. Prawda jest taka, że te osoby, które tam zidentyfikowano to ich 
przeniesiono do mieszkań komunalnych. Proces przenoszenia tych ludzi do innych 
mieszkań się zakończył. Ten teren na dzień dzisiejszy jest pusty. Same baraki stoją 
tam jeszcze. Chcielibyśmy ten teren jak najszybciej przejąć, bo jak mamy swoje 
doświadczenia, takie tereny stają się jakimiś nielegalnymi wysypiskami. Tam się 
wyrzuca jakieś śmieci, jakiś gruz, co nie obejmuje zbiórka odpadów komunalnych, 
które realizują firmy odbierające odpady. I to już w paru miejscach w Gdańsku 
widzieliśmy, że jak teren jest bezpański, niekontrolowany, to coś się na nim 
zacznie dziać. To co teraz się jakby toczy na tych terenach, to po wyeksmitowaniu 
jakby, nawet nie eksmitowaniu po prostu przeniesieniu mieszkańców tych baraków 
do mieszkań trzeba jeszcze przeprowadzić proces wymeldowania tych osób, czyli 
zameldowania ich w nowej lokalizacji. I to teraz wiem, że się toczy na poziomie 
Wydziału Gospodarki Komunalnej i Wydziału Spraw Obywatelskich. To jest teren 
około 2 hektarów, właśnie na skrzyżowaniu ulicy Cementowej i Maszynowej. 
 
Radna Dorota Dudek, wiceprzewodnicząca Komisji Kultury i Turystyki, członek 
Komisji Strategii i Budżetu 
A ile osób dostało nowe lokale? 
 
Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Musiałbym sprawdzić, ale od kilkunastu do dwudziestu kilku osób, bo to były całe 
rodziny. W sumie tych rodzin było tam od 5 do 10, ale to były takie rodziny dość 
liczne, gdzie było 5,6 osób, przynajmniej zameldowanych. 
 
Radny Marek Bumblis, Przewodniczący Komisji Kultury i Turystyki  
Przywołany tutaj patron ulicy Profesor Andruszkiewicz przewidział to co się dzieje 
w tej chwili w Porcie Gdańskim, przewidział to co się będzie działo, gdy port w 
Gdańsku się rozwinie w kierunku północnym, czy tam w północno-wschodnim. 
Natomiast, ponieważ tu jest Pani Prezydent Dulkiewicz, przedstawiciel Wojewody i 
Pan Prezes, prominentni radni, to chciałbym przypomnieć, że marzeniem Profesora 
Andruszkiewicza był początek A-1 Bursztynowej Autostrady i pora wskazać palcem i 
powiedzieć tu zaczyna się A-1, która by zawierała w sobie nie tylko funkcje 
transporotowo – logistyczne, ale wielkie centrum rozrywki i różnych uciech dla 
osób, które przybywają do Gdańska albo, żeby tutaj robić interesy, albo żeby 
przemieścić jakiś wolumen towarów i usług w innym kierunku. Także przekazuję 
wolę Profesora Andruszkiewicza. Miałem ten zaszczyt i honor być z Nim w 
Hamburgu i jechaliśmy busem w jedną stronę całą noc, w drugą stronę całą noc, to 
na wiele tematów porozmawialiśmy. Chyba wielu radnych obecnych na tej sali też 
było wtedy, więc wydaje mi się, że to jest właśnie to. Natomiast mam jedno 
pytanie. Kiedy będzie sprawa PPP na Dolnym Mieście zakończona, tak już 
definitywnie? To miał być grudzień na samym początku, teraz w odpowiedzi na 
interpelację mówi się o lutym przyszłego roku, kiedy poznamy inwestorów? 
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Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Odpowiadając na drugie pytanie, to jest początek przyszłego roku, natomiast Panie 
Przewodniczący to nie zawsze w 100% zależy od nas, bo to jest jak sama nazwa 
wskazuje partnerstwo publiczno – prywatne i zależy od partnerów prywatnych i 
jakości tych ofert, które złożą. Natomiast zainteresowanie jest bardzo duże i na 
pewno będą ciekawe oferty. Najpoważniejsi gracze biorą w tym udział. Natomiast 
pierwszy wątek, na który zwrócił uwagę Pan Przewodniczący, myślę, że mamy duże 
szanse na to, że swoiste centrum uciech powstanie przy stadionie. Nie wiem do 
końca jakie uciechy Pan Przewodniczący miał na myśli. Natomiast jesteśmy bardzo 
zaawansowani, jeśli chodzi o rozmowy doprowadzające nas do budowy rzeczywiście 
poważnego centrum rozrywki przy stadionie, przy naszej bursztynowej arenie. 
Myślę, że to bardzo ładnie przez tunel pod Martwą Wisłą łączy się z A-1, więc 
myślę, że to marzenie powoli realizujemy. Jesteśmy, jako spółka Arena Gdańsk 
prowadzi wybór tego partnera. Natomiast myślę, że na koniec roku będziemy mogli 
już coś bardziej konkretnego powiedzieć.  
 

Radny Wojciech Stybor, członek Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej 
Chciałbym zwrócić uwagę na jeszcze jeden aspekt. Mieliśmy okazję parę miesięcy 
temu odbywać posiedzenie Komisji w porcie. I tam Pan Prezes zwrócił uwagę i 
tutaj chciałem się też zapytać w kontekście naszych działań, bo ściśle się one łączą 
ze sobą z tematem, który jakby część portu, czyli miejsca gdzie ten port miałby się 
rozwijać jest ponoć objęty obszarem Natura 2000. W związku z tym chciałem się 
zapytać, czy rzeczywiście ten obszar Natura 2000, który jest ustanowiony w 
okolicach Portu Gdańskiego, czy to będzie miało także wpływ na Państwa działania 
i Państwa inwestycje? 
 

Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
Na nasze inwestycje nie. To co jest objęte obszarem Natura 2000, no bo port ma 
swoją specyfikę, że jest w zasadzie na pograniczu dwóch obszarów. Natura 2000 
obszar Zatoki Puckiej, jesteśmy w Gdańsku, ale jesteśmy podpięci pod obszar 
Zatoki Puckiej, no i to co się w zasadzie zaczyna na wysokości Górek, czyli obszar 
Natury 2000 Ujścia Wisły. To są w zasadzie wszystkie inwestycje na morzu, czyli 
taka klasyczna hydrotechnika jak i to wszystko co się dzieje w obszarze terminali 
już tych przybrzeżnych, a więc dużo gatunków, które są objęte ochroną, one gdzieś 
tam funkcjonują, czy w obszarze Portu Północnego czy w obszarze DCT. Każdy z 
tych projektów musiał jakby z Naturą 2000 się rozprawić, przenieść te gatunki, 
albo przedstawić działania zabezpieczające funkcjonowanie tych gatunków. 
Najtrudniejszą sytuację, z tego co wiem, to ma OT Logistics, bo swego czasu 
wszyscy inwestorzy tam przenosili te gatunki właśnie na ten słynny pirs i się 
okazało, że zalęgły się tam gatunki wręcz typowe dla ptactwa rzecznego, tylko w 
Naturze nigdzie nie ma takich dobrych warunków dla ptaków, także OT Logistics 
ma tu najtrudniejszy orzech do zgryzienia. Regionalna Dyrekcja Ochrony 
Środowiska zawsze wspierała jak z tą Naturą 2000 sobie poradzić. Jeżeli chodzi o te 
wszystkie dyrektywy siedliskowe to wykorzystuje się również falochrony. Teraz 
będą realizowane również inwestycje Urzędu Morskiego w nowe falochrony i tam 
niektóre gatunki też będą przenoszone. To oczywiście utrudnia inwestowanie, ale 
jest to problem na dzień dzisiejszy każdego dużego portu w Europie. Jak się 
interesowałem w Rotterdamie również ten port jest na styku Natury 2000. 
Szczęśliwie pewnie Hamburg, te wielkie porty, które się budowały kilkadziesiąt lat 
temu o Naturze 2000 nie miały zielonego pojęcia. Po prostu tego nie było. Teraz 
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każdy duży port musi się rozprawić i spełnić wszystkie wymagania, które te 
dyrektywy siedliskowe niosą za sobą.    
  

Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji Strategii i Budżetu 
Chciałbym wrócić jeszcze do projektu Maszynowej i oczywiście panu prezesowi też 
te drogi przybywają i są coraz lepiej przygotowane do obsługi inwestycji, natomiast 
panu prezesowi chciałbym uwagę zwrócić na taką rzecz. Tam jest taki duży 
kolektor sanitarny i wiem, że są plany przenoszenia tego kolektora. Niestety 
zaczynają z nim być problemy takie jak kilka miesięcy temu, że Saur musiał część 
naprawić, bo on się najzwyczajniej sypie, a zbiera dosyć dużo i jak w planach jest 
ujęte, bo to też mieszkańcy pytają, szczególnie ci, którzy tam blisko mieszkają, 
odory z tego kolektora są coraz silniejsze, szczególnie, że on tam gdzieś podobno 
przesiąka. Czy też jest w planach, bo to jest połączone ze sobą, Maszynowa i 
inwestycje Saur na tym terenie, bo to chyba Saur powinien doinwestować tą 
infrastrukturę.  
  

Pan Alan Aleksandrowicz, Prezes Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego  
W tym roku realizujemy kolejny etap rozbudowy tego układu wewnętrznego do 
terenów położonych przy ul. Cementowej, ale to są nasze wewnętrzne sieci i drogi, 
czyli drogi ze wszystkimi sieciami i branżami jakby w środku do działek 
inwestycyjnych, ale w zeszłym tygodniu dostałem pismo od wykonawców ze strony 
Gdańskiej Infrastruktury Wodociągowej z prośbą, żebyśmy udostępnili tereny do 
prac nad tym kolektorem tłocznym, bo to jest kolektor tłoczny, czyli jakieś prace w 
obrębie Maszynowej, tego GPZ-tu, tam, gdzie kolektor tłoczny przebiega, będą 
prowadzone. Pewnie prezes Skarbek by dokładnie powiedział już jaki jest zakres 
tych prac, które będą teraz realizowane.   
  

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Dziękuję. Czy ktoś z państwa ma pytania? Nie widzę. Przejdziemy do trzeciej części 
naszego spotkania.  
 

PUNKT – 3 
 

Program operacyjny KULTURA I CZAS WOLNY w ramach Strategii Gdańsk 2030+ . 
 

Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Program, który mam przyjemność, zaszczyt koordynować Kultura i czas wolny ma 
cztery zasadnicze cele. Program służy zwiększeniu uczestnictwa mieszkańców w 
kulturze, angażowaniu ich we współtworzenie kultury w Gdańsku, również 
wspieraniu tożsamości lokalnej, współdziałania w społeczeństwie. Bardzo ważnym 
priorytetem jest również dbałość o dziedzictwo kulturowe i jego zachowanie. 
Bardzo istotną kwestią, która również jest ujęta w programie jest promocja 
kultury, upowszechnianie informacji o kulturze.  
Przejdziemy do wyróżnionych projektów. W 2016 roku rozpoczęliśmy prace nad 
stworzeniem takiego pakietu programów wsparcia dla gdańskich artystów, które 
umożliwiłyby realizację właśnie zwiększenia uczestnictwa mieszkańców w kulturze 
oraz tego współtworzenia, o którym wspomniałam. Udało się wypracować program, 
który za kilka dni będzie miał swoją premierę, czyli Gdańskie Otwarte Pracownie. 
Przyniosłam ze sobą folder, ale też ostatnio miałam możliwość zaprezentowania na 
Komisji Kultury i Turystyki ten folder państwu. Opowiem tylko pokrótce o 
założeniach tego programu. Miasto przeznaczy 5-10 lokali użytkowych i wynajmie 
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je na bardzo preferencyjnych zasadach artystom, którzy przygotują aplikacje 
konkursowe i na podstawie oferty artystycznej, oferty otwartości pracowni dla 
mieszkańców Gdańska te propozycje zostaną rozważone i wybrane najlepsze, które 
uzyskają tę formę wsparcia.  
Drugim takim działaniem, które udało się wypracować w roku 2016 jest Program 
Gdańskiej kolekcji Sztuki Współczesnej. Tutaj miasto zarezerwowało pulę, a 
dokładnie jest to 400 000 zł rocznie na zakupy prac artystycznych od artystów, 
którzy również w formie otwartego konkursu są zaproszeni do udziału, 
przedstawienia swojej propozycji. Jakie prace artystyczne mogą być zakupione w 
ramach tego programu? Są to prace albo artystów Gdańskich lub związanych z 
Gdańskiem, prace, które nawiązują do ikonicznych dla Gdańska wartości oraz 
prace, które wpisują się w pewne wartości istotne dla miasta.  
Kolejnym działaniem, które również wspiera działalność artystyczną w Gdańsku 
było zwiększenie o prawie 39% środków finansowych przeznaczonych na realizację 
zadań z zakresu sztuki, ochrony dóbr kultury i dziedzictwa, dla organizacji 
pozarządowych. Myślę, że organizacje dosyć silnie to odczuły i w tym roku udało się 
zrealizować dwa nabory dużych projektów. W tym momencie jeszcze Biuro Kultury 
dysponuje środkami na małe granty. 
Kolejnym działaniem, które realizuje założenia programu jest tworzenie nowych 
miejsc dla działalności kulturalnej, a także poprawa istniejących już miejsc.  
Podsumowując najważniejsze projekty, które były prowadzone, zainicjowane, lub 
kontynuowane to prace, które podnosiły wartość, rewaloryzowały istniejące 
zabytki. Zwłaszcza udało się wypracować wiele projektów i wiele propozycji dla 
Muzeum Historycznego Miasta Gdańska. Prowadzone obecnie nawet są prace w 
Dworze Artusa, w Ratuszu Głównego Miasta. Na pewno państwo radni doskonale 
wiedzą, że w tym momencie instalowana jest winda w Ratuszu Głównego Miasta, a 
także remontowane są przedproża Dworu Artusa. Również jest remontowana Sala 
Palowa, gdzie muzeum zamierza prezentować wystawy czasowe. Również dwa 
projekty realizowane są w Twierdzy Wisłoujście. Rozpoczęto proces koncepcyjny 
nad ideą Muzeum Gdańska, wzniesieniem siedziby głównej. Również jeśli chodzi o 
Muzeum Bursztynu poczyniono tu starania w celu przeniesienia siedziby Muzeum 
Bursztynu do Wielkiego Młyna. Przygotowany został projekt do POIS-iu i w tym 
momencie oczekujemy na rezultaty tego konkursu. Miasto również przejęło z 
powrotem właściwie, bo Kuźnia Wodna znajdowała się w zasobach miasta, tylko 
była przekazana Muzeum Techniki w Warszawie i Kuźnia Wodna w tym roku wróciła 
do miasta. Przekazana została, a właściwie jest w fazie przekazywania Muzeum 
Historycznemu Miasta Gdańska. Przygotowana została koncepcja w dwóch 
wariantach na wzmocnienie, zabezpieczenie Kuźni, a w dalszym etapie na 
rozwinięcie działalności w tym miejscu. Z pozostałych inwestycji czy też 
poważnych prac remontowych. Tu chciałabym wymienić kilka nadrzędnych czyli 
Dom Chodowieckiego i Grassa. To jest projekt, który się toczy i myślę, że również 
jest dla państwa radnych dosyć czytelny, ponieważ dzieje się tam bardzo dużo 
aktywności. Poza tym prowadzony jest etap przygotowawczy do inwestycji. To 
również Dom Chodowieckiego i Grassa funkcjonuje. Został wyodrębniony Referat 
ds. Utworzenia Domu Chodowieckiego i Grassa w Biurze Kultury. Również jeśli 
chodzi o Europejskie Centrum Solidarności tutaj poczyniono starania, aby w 2018 
roku móc przystąpić do finalizowania realizacji Drogi do Wolności. Dokumentacja 
została już zgromadzona. 
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Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Tylko celem dopowiedzenia, bo Droga do Wolności w założeniu ma obejmować całą 
ulicę Doki 1, czyli tam gdzie duże bloki są, natomiast jest tam rzeczywiście spory 
konflikt ze wspólnotą i być może zrobimy tak, że po prostu bez tego odcinka 
zrobimy i pójdziemy dalej, bo raczej będzie to bardzo trudne. Myślę, że nie 
będziemy wstrzymywać tej inwestycji. Będziemy jednak szli dalej, a tu poczekamy 
na lepsze czasy.        
 

Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Pozostałe inwestycje to jesteśmy na etapie przygotowań do przeniesienia sceny 
muzycznej na teren Dolnego Miasta prawdopodobnie. Również w tym roku lub w 
przyszłym rozstrzygnie się kwestia Zboru Mennonitów i tutaj adaptacja na potrzeby 
sali koncertowej Cappelli Gedanensis. Powstaje również Kunszt Wodny, który 
zostanie otwarty w połowie 2018 roku. Kontynuowane są również inwestycje w 
ramach realizacji Galerii Zewnętrznej Miasta Gdańska, a także w ramach procesów 
rewitalizacyjnych powstaje Mediateka, Dom Sąsiedzki na Oruni. Miasto oczywiście 
wspiera również projekty prowadzone przez Samorząd Województwa Pomorskiego 
w ramach pomocy samorządu dla samorządu i w 2016 roku udzielono pomocy z 
przeznaczeniem na projekty Teatru Wybrzeże, Kościoła Św. Jana, Muzeum 
Archeologicznego, Muzeum Sztuki Współczesnej z celem utworzenia oddziału 
Muzeum Narodowego w Gdańsku. Ten projekt otrzymał już nazwę NOMUS, czyli 
Nowe Muzeum Sztuki w Gdańsku.  
Nie powiedziałam na początku, że rzeczywiście ta interdyscyplinarność i 
przenikanie się pewnych obszarów jest charakterystyczne bardzo dla obszaru 
kultury. W ramach programu zawiera się cały sektor spędzania czasu wolnego. Stąd 
też będę państwu mówiła o pewnych programach, które realizuje Gdańska 
Organizacja Turystyczna, ZOO czy Hewelianum, ponieważ te funkcje rzeczywiście 
są nierozdzielne i bardzo często w tym momencie już diagnozuje się bardzo silne 
rozszerzenia tzw. pola kultury.  
Jeśli chodzi o kartę turysty, którą GOT wprowadził ze sporym sukcesem. Karta 
Turysty oferuje szereg zniżek, bezpłatnych wstępów do blisko 20 muzeów, ale też 
do wielu innych atrakcji w Gdańsku, do Ogrodu Zoologicznego. Obejmuje zniżki do 
miejsc komercyjnych, obiektów rozrywki. Ten produkt też jest bardzo wysokiej 
jakości, o czym świadczy rekomendacja Polskiej Organizacji Turystycznej 
przyznana w 2016 roku.  
 

Radny Piotr Dzik – Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej            
Chciałem wrócić do tematu Młyna, bo tam ma być Muzeum Bursztynu. Czy w całości 
będzie Muzeum Bursztynu, czy będzie tam też inna działalność? Drugie pytanie. Co 
do tego Młyna to była możliwość złożenia aplikacji o środki z Unii Europejskiej? Czy 
już żeście wystąpili o środki? Czy dopiero będziecie występować?  
 

Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Odpowiem najpierw na to pierwsze pytanie. Projekt, który został przygotowany w 
ramach aplikacji do POIŚ-iu, czyli została złożona aplikacja do Programu 
Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, w której można uzyskać dofinansowanie 
w wysokości do 20 mln zł.  
 

Radny Piotr Dzik – Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej            
Tam jest Kanał i to też ma wpływ na pozyskanie dofinansowanie?  
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Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Mówimy o Wielkim Młynie. Nie wiem nic na temat tego jakie oddziaływanie ma 
Kanał. Może pani Prezydent coś wie na ten temat?  
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
To nie ma na razie żadnego wpływu. Mówiąc krótko akurat nasze gdańskie projekty 
nie miały szczęścia, żeby być w kontrakcie regionalnym, bo wtedy, kiedy kontrakt 
regionalny przez Samorząd Województwa Pomorskiego był przygotowywany to my 
jeszcze nie mieliśmy pomysłu, żeby Muzeum Bursztynu przenosić do Wielkiego 
Młyna i samo bycie w kontrakcie regionalnym dawało już 5 pkt dodatkowych w tym 
konkursie. Na razie będziemy myśleć dalej skąd poszukać finansowania. Droga 
rzeczywiście jeżeli chodzi o POIŚ na dzisiaj jest przymknięta, bo tą alokację mimo, 
że zwiększyli na tyle, że weszły różne projekty z regionu. Weszło Centrum 
Hewelianum z projektem planetarium, natomiast na ostateczne potwierdzenie 
czekamy do 7 listopada. Tu jestem bardzo dumna z pracowników Muzeum 
Historycznego Miasta Gdańska, że w tak krótkim czasie przygotowali dokumentację, 
która uzyskała naprawdę bardzo dużo punktów na tle projektów ogólnopolskich. 
Więc na dzisiaj pewnie z POIŚ-ia będzie trudno przy tym rozdaniu te pieniądze 
pozyskać. Zobaczymy co będzie dalej. Kanał tu nie ma żadnego znaczenia. 
 

Radny Piotr Dzik – Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej            
Nie ma szans na dofinansowanie? Ale całość będzie na Muzeum Bursztynu? 
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Nie mogę tego powiedzieć w 100%, ponieważ dzisiaj w budżecie miasta na to 
środków nie ma. Będziemy szukać źródeł finansowania. Jeżeli się nie znajdzie to 
będziemy myśleć dalej.  
 

Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Dodam jeszcze, że sam projekt zagospodarowania wnętrz samego Młyna obejmuje 
bardzo różne aktywności, nie tylko przestrzeń ekspozycyjną, ale również taką 
przestrzeń, która służy bardziej promowaniu, ale też i, nie boję się tego słowa 
użyć, sprzedaży pewnych produktów bursztynowych, czyli miała tam powstać 
apteka bursztynowa, miał powstać sklep, galeria dobrego designu bursztynowego, 
także ten pomysł był bardzo ciekawy i tutaj pani Prezydent wspomniała, że 
rzeczywiście Muzeum przygotowało świetną aplikację. Nawet ośmielę się 
powiedzieć, że jedną z najlepszych w Polsce, bo dostali najwyższą punktację i 
gdyby byli wpisani do tego kontraktu terytorialnego byliby pierwsi lub drudzy na 
liście projektów. 
 

Radny Piotr Dzik – Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej            
Tam jest dosyć duża powierzchnia i żeby to wypełnić, żeby to funkcjonowało to nie 
jest takie łatwe.   
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz, Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska ds. Polityki 
Gospodarczej 
Myślę, że wszyscy też odrobiliśmy lekcję dotyczącą tego, że nie jest sztuką 
wybudować instytucję kulturalną, muzeum czy zaadoptować coś, natomiast sztuką 
jest poskładać finansowanie. To jest najistotniejsze.   
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Pani Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Tutaj jeszcze dla państwa dane, które są istotne dla pewnych trendów w obszarze 
kultury i sektorze spędzania czasu wolnego. Tendencja jest bardzo silnie 
wzrastająca. Przynajmniej taka była w 2016 roku. Zaskakujące było to, że tylko w 
tym roku w stosunku do 2015 roku o ponad 2500 więcej wydarzeń odbyło się w 
instytucjach kultury w Gdańsku, a w obszarze sektora kultury i czasu wolnego było 
ponad 1,5 mln uczestników. Jest to bardzo dobra tendencja. Podobnie bardzo 
dobrą frekwencję mają gdańskie instytucje kultury i mogą państwo zobaczyć 
wybrane dane, które dotyczą np. muzeów 846 tys. osób odwiedziło gdańskie muzea 
i tutaj wyłączony jest ECS, który miał ponad milionową frekwencję w 2016 roku, 
natomiast ponad 23% Gdańszczan uczestniczy cyklicznie w wydarzeniach 
kulturalnych. Na 4 w skali sześciostopniowej Gdańszczanie oceniają ofertę 
kulturalną w Gdańsku.  
Jeśli chodzi o takie działania, które przenikały się w 2016 roku, ale miały swoją 
realizację w 2017 roku i chciałabym tylko wspomnieć o włączeniu Gdańska do sieci 
ICORN, która obejmuje europejskie miasta zapewniające schronienie dla pisarzy, 
którzy z różnych powodów nie mogą tworzyć w swoich krajach ojczystych. W Polsce 
do sieci ICORN należy w tym momencie Kraków i Wrocław. Gdańsk dołączył 31 
sierpnia podpisaniem porozumienia między Gdańską Galerią Miejską, a 
przedstawicielem sieci ICORN w ramach finału festiwalu Solidarity of Arts.  
Kolejnym takim działaniem, które tak naprawdę było zaplanowane w 2016 roku, ale 
dopiero w tym roku mogliśmy zobaczyć efekt tego działania, był powrót w warstwie 
wizerunku do hasła Wolność Kultury, hasła aplikacyjnego Gdańska podczas starań o 
tytuł Europejskiej Stolicy Kultury. Jest to hasło ikoniczne i uznaliśmy, że wybrane 
wydarzenia w ramach wzmacniania marki kulturalnej, która również jest 
priorytetem w Programie Operacyjnym Kultura i Czas Wolny będziemy 
kontynuować. Tu mogą państwo zobaczyć jak znak Wolność Kultury w tym 
momencie wygląda w warstwie graficznej, natomiast za zaprojektowaniem tego 
znaku pójdą kolejne działania w postaci kampanii i tutaj powstaną spoty filmowe, 
które będą w kinach studyjnych, być może również w komercyjnych emitowane. 
Również ten znak będzie prezentowany na wszystkich ważniejszych drukach, 
wszystkich ważniejszych festiwalach, które mają miejsce w Gdańsku.    
Parę słów o wyzwaniach. Na bazie współpracy z różnymi wydziałami, ale również z 
koordynatorami innych programów operacyjnych okazało się, że nasze działania w 
wielu miejscach się przenikają. Takie zjawisko najsilniejsze było w obszarze 
społecznym oraz przestrzeni miejskiej. Na bazie różnych konsultacji wyłonił się taki 
zespół roboczy, którego ambicją jest być może przygotowanie, wprowadzenie 
miasta do sieci miast kreatywnych UNESCO w przyszłości. Z takim programem, 
który chcemy dobrze przygotować, dobrze argumentować pod roboczą nazwą 
Gdańsk Urban Design. Polegać by to miało na tym, że obszar kultury, zespół 
roboczy zajmujący się przestrzenią miejską oraz sektor kreatywny miałby połączyć 
siły, aby stworzyć program, gdzie nad przestrzenią miejską debatowalibyśmy 
wspólnie i również pewne działania byłyby bardziej synergicznie realizowane, być 
może w bardziej uporządkowany sposób. Miałoby to mieć bardziej pozytywny 
wpływ na samą jakość przestrzeni miejskiej w Gdańsku. Dotyczyłoby to również 
pewnych kwestii zarówno pomników, pojawiającej się w przestrzeni miasta sztuki, 
małej architektury, systemu oznaczeń miejskich, miałoby mieć również wymiar 
społeczny, ponieważ włączenie sektora kreatywnego, jak również artystów mogłoby 
spowodować tak naprawdę powstawanie nowych czy start-upów czy firm, które 
mogłyby jeszcze bardziej wpłynąć na innowacje i kreatywność miasta. 
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Zaplanowano trzy takie działania. Uporządkowano je w trzy bloki: działania 
rewitalizujące, Gdańskie Przestrzenie Lokalne, które są realizowane przez Biuro 
Rozwoju Gdańska, ale w których chcielibyśmy większy komponent kultury. Kolejny 
blok działań, który miałby służyć sztuce i projektowaniu sztuki w przestrzeni 
publicznej, tutaj takim naturalnym liderem wydaje się Centrum Sztuki 
Współczesnej Łaźnia poprzez to, że prowadzi od wielu lat Galerię Zewnętrzną 
Miasta Gdańska i trzecim działaniem Art Inkubator, który miałby się znaleźć w 
kompetencjach Instytutu Kultury Miejskiej i polegał na stworzeniu takiego miejsca, 
w którym kultura w większym stopniu spotykałaby biznes, bo wydaje nam się, że to 
jest bardzo istotne i to jest jeszcze taki obszar, który nie do końca jest 
wykorzystany.  
Z dużych wyzwań, które podejmujemy, które już zaczęliśmy opracowywać jest 
realizacja dwóch programów merytorycznych. Pierwszym jest rozwój Gdańskiego 
Programu Edukacji Kulturowej i tutaj rozpoczęliśmy już metodą design thinking 
działania warsztatowe, skupiamy wszystkich edukatorów z instytucji kultury, ale 
naszym wyzwaniem, marzeniem jest włączenie również NGO-sów i tak naprawdę 
osób, które nawet w formie działalności gospodarczej prowadzą pewne działania 
związane z edukacją kulturową oraz realizacja programu Sztuka w Przestrzeni 
Publicznej. O tym już wspomniałam, więc może nie będę o tym mówiła. Natomiast 
stworzenie Gdańskiego Programu Rozwoju Czytelnictwa i stworzenie tzw. 
modelowej biblioteki szkolnej. Chciałabym jeszcze dodać, że gdański współczynnik 
czytelnictwa nie jest tak kiepski jak ogólnopolski jak się okazało. Natomiast 
ambicje tutaj zwłaszcza dyrektora Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej są 
zdecydowanie wyższe. Zresztą rozwija bardziej popularne formaty. Na pewno 
państwo mogli zauważyć w przestrzeni publicznej zapowiedzi realizowanego w tym 
roku jubileuszowego związanego z postacią Josepha Conrada, jak również aferę 
kryminalną, która przyczynia się do rozwijania czytelnictwa w sposób bardziej 
popularny, ale bardziej też nawykowy.  
Dziękuję bardzo.  
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Bardzo proszę pytania. Przewodniczący Bumblis.  
 

Radny Marek Bumblis, Przewodniczący Komisji Kultury i Turystyki  
Chciałbym wyrazić satysfakcję, że ten panel obejmujący omawiane dzisiaj 
Programy Operacyjne został tak trafnie rozbudowany, bo to wszystko o czym 
mówiliśmy mieści się na tych trzech, mocnych nogach. Sprawa tego przenikania 
biznesu, celów operacyjnych, celów kierunkowych, to wszystko jest logiczne, 
nakłada się na siebie i nawzajem się moderuje. Myślę tutaj o tym, że z jednej 
strony jest dziedzictwo materialne, najbardziej wartościowe obiekty wolne, dla 
których znaleziono atrakcyjne funkcje, które są funkcjami rozwojowymi, 
zwiększającymi atrakcyjność miasta. Chciałbym jeszcze zwrócić uwagę, że mówi 
się w tych materiałach o stworzeniu benchmarku pomiędzy Gdańskiem, Warszawą a 
Wrocławiem, czyli między miastami porównywalnymi jeśli chodzi o straty po II 
wojnie światowej i sposób rozwoju po II wojnie światowej, takie lokalne metropolie 
i wyciąganie wspólnych wniosków dotyczących kierunków rozwojowych tych miast. 
I potencjał rozwojowy, który nie tylko powoduje wzrost atrakcyjności miasta, ale 
również wciąga mieszkańców do poznawania wiedzy o dzielnicy. Zakłada czynny 
udział w programach rewitalizacyjnych, w kreowaniu rozwoju miasta. Dziękuję.    
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Radna Dorota Dudek, wiceprzewodnicząca Komisji Kultury i Turystyki, członek 
Komisji Strategii i Budżetu 
Chciałam wrócić do lekcji przedsiębiorczości, bo w międzyczasie nasunęło mi się 
pytanie. Chciałam się dowiedzieć czy na takich lekcjach przedsiębiorczości 
odbywają się ćwiczenia, które ułatwiłyby młodzieży odpowiednią autoprezentację 
przed rozmową kwalifikacyjną. Nie chodzi mi o przekazanie samej wiedzy, tylko o 
realne ćwiczenia.  
 

Pani Magdalena Kreft, Wydział Polityki Gospodarczej 
Cały program lekcji przedsiębiorczości kończy się tak naprawdę wystąpieniem 
przed jury i społecznością różnych szkół, wszystkich tych grup, które biorą udział w 
projekcie. W ramach lekcji przedsiębiorczości nie ma prezentacji takiej, jaka jest 
przed potencjalnym pracodawcą, bo do tego zmierza pytanie. Nie. Tego nie 
obejmują lekcje przedsiębiorczości. Lekcje przedsiębiorczości obejmują 
przygotowanie do tej prezentacji w ogóle na forum. Z jednej strony jest to 
komponent i nabywanie takich kompetencji, które służą przedstawieniu się dużej 
grupie. Natomiast to, o co pani radna pyta, myślę, że w ramach Centrum Rozwoju 
Talentów jest realizowane i tutaj młodzież, która trafia do centrum jest 
przygotowywana od tej strony jak zaprezentować się przyszłemu pracodawcy, żeby 
zdobyć pracę. Tego nie obejmują lekcje przedsiębiorczości, te, które opisane są 
projektem lekcji.  
 
Radna Dorota Dudek, wiceprzewodnicząca Komisji Kultury i Turystyki, członek 
Komisji Strategii i Budżetu 
Uważam, że byłoby to cenne doświadczenie.  
 

Pani Beata Wierzba, Wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i Budżetu, członek 
Komisji Kultury i Turystyki 
Tylko zwrócę uwagę, że to co Dorotko mówisz jest w podstawie programowej 
kształcenia ogólnego w zakresie podstaw przedsiębiorczości. Jest to obowiązek 
każdej szkoły do przygotowania młodego człowieka. Również od tego roku mamy 
coś takiego jak doradztwo edukacyjno – zawodowe i tam jest to realizowane w 
formie praktycznej przed kamerami. To jest obowiązek każdej szkoły. To co robią 
w Centrum Kształcenia Talentów i to co robi Starter to jest uzupełnienie tych 
treści, które nie są realizowane w podstawie programowej. 
 

Radna Dorota Dudek, wiceprzewodnicząca Komisji Kultury i Turystyki, członek 
Komisji Strategii i Budżetu 
I każdy uczeń indywidualnie się prezentuje?      
 

Pani Beata Wierzba, Wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i Budżetu, członek 
Komisji Kultury i Turystyki 
Powinien.   
 

Przewodniczący Piotr Borawski, prowadzący obrady 
Czy są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę. Szanowni państwo dziękuję wszystkim za 
udział. Dziękuję wszystkim państwu, którzy przygotowali materiały. Przypominam, 
że za tydzień o tej samej godzinie i w tej samej sali mamy kolejne programy 
operacyjne: edukacja, zdrowie publiczne i sport, integracja społeczna, aktywność 
obywatelska, zapraszam i zamykam posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu.  
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Następnie Przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej radny Piotr Dzik 
zamknął posiedzenie Komisji, a potem Przewodniczący Komisji Kultury i Turystyki 
radny Marek Bumblis zamknął posiedzenie Komisji. 
 

Posiedzenie zostało zakończone - godz.17:50. 
 
 
 
 

Prowadzący obrady 
Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 

 
 

Piotr Borawski 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziły: 
Elżbieta Wajs-Deyck – pkt 1 i 2 
Joanna Świeczkowska – pkt 3 


